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Válcovna Bilstein CEE 
postaví další tři pece

Královédvorská válcovna 
plechů Bilstein CEE se po 
krizi nadechuje k expanzi.
Tři nové žíhací pece za 
2,5 milionu eur umožní 
podniku zvýšit produkci 
plechů pro výrobu auto-
dílů, dveřních závěsů či 
eurocentových mincí. str. 5

Výsledky Babišova  
Preolu spadly
Největší český výrobce 
řepkové příměsi do biopa-
liv, firma Preol z holdingu 
Agrofert, loni vydělal 
201 milionů korun, nej-
méně za posledních šest 
let. Tržby klesly o čtrnáct 
procent na 8,1 miliardy. 
str. 7

Španělská politická 
krize se prohloubila
Šance, že se Španělsko vy-
hne třetím parlamentním 
volbám během jednoho 
roku, opět klesly. Úřadující 
lidovecký premiér Maria-
no Rajoy nedostal ani na 
druhý pokus od poslanců 
důvěru, tichou podporu 
mu neposkytli socialisté 
ani větší regionální strany. 
str. 8
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Pojištění je  
divná služba
Že bych si v pojišťovnictví  
zkazil jméno? To mě 
nenapadlo, říká šéf ČSoB 
Pojišťovny Vladimír Bezděk.

rozhovor

str. 10–11
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MaRtin StRoPniCKý:

Preference nám v průzkumu pro 
ČT opět vyšly velmi dobře. Už se 
těším, jak do 3 dnů vyjdou jinde 
úplně jiná čísla! Inu tradice...

twitter.com/e15news
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Železniční společnost Arriva rozšíří po letech přešlapování svůj vozový 
park. K jediné motorové jednotce přidá další čtyři, které v těchto dnech vozí 
z Německa. Nové soupravy mají zahustit příměstský provoz na trati z Prahy 
do Benešova a firma zvažuje i zavedení nového expresu z Prahy přes České 
Budějovice a Český Krumlov do šumavské nové Pece. Byznys / str. 6

Arriva chystá 
expres na Šumavu
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Jsme národ Švejků
Soud zrušil osmitisícovou pokutu pro ak-
tivistu Tomáše Zeleného. Měl platit za to, že 
oslovoval policii Zdar, útvare!, a o bývalém 
šéfovi Útvaru pro odhalování organizovaného 
zločinu Robertu Šlachtovi hovořil jako o „uša-
tém traktoristovi“. Osvobozující verdikt padl 
i v případě trenýrek vyvěšených nad Hradem. 
Soudkyně Šárka Šantorová přímo řekla, že roz-
hodnutím o trestní odpovědnosti obžalovaných 
členů skupiny Ztohoven by mohl vzniknout 
nebezpečný precedent hraničící s totalitními 
režimy omezujícími svobodu slova a politický 
názor. Leč neradujte se, že v českém soudnictví 
vítězí zdravý rozum. Válečný veterán Martin 
Zapletal, který vystrčil nahý zadek na americký 
vojenský konvoj, vyfasoval deset měsíců vězení 
s odkladem na dva roky.

Německá kancléřka Angela Merkelová si 
z Prahy odvezla Osudy dobrého vojáka Švejka. 
Prezident Miloš Zeman – podle mluvčího 
Ovčáčka – jí právě tuto knihu daroval proto, 
že kancléřce umožní proniknout do tajů české 
povahy. Tak konec letitých diskuzí. Jsme národ 
Švejků, potvrzeno na nejvyšší úrovni.

A trocha počtů na konec. Experti z Ústřední-
ho automotoklubu tvrdí, že promarněný čas 
a propálený benzin v nekonečných kolonách 
vloni stály Česko 118 miliard. Každého řidiče, 
postávajícího v dopravních zácpách tedy ročně 
skoro devatenáct tisíc. Bon voyage!

n Žádný ministr příští 
vlády by neměl mít pří-
mý přístup k veřejným 
financím. Tedy ovládat 
své firmy a získávat 
pro ně dotace a veřejné 
zakázky. Vlastnit by ne-
směl ani média.

Jana Havligerová

Návrh zákona o střetu zájmů je 
před třetím čtením ve sněmov-
ně a jeho schvalování bude po-
řádný střet. Ukázala to páteční 
předehra v ústavně-právním vý-
boru. Ten po tříhodinové vzru-
šené debatě nakonec poslan-
cům doporučil, aby na zářijové 
schůzi schválili pozměňovací 
návrhy, podle nichž by žádný 
ministr v příštím volebním ob-
dobí nesměl ovládat své firmy, 
získávat pro ně dotace a vlast-
nit média. Dva návrhy – jeden 
z dílny ČSSD a druhý od TOP 09, 
vzbuzují sice velké vášně, mají 
však podporu napříč politickým 

spektrem. Výjimkou je hnutí 
ANO, to zákon nazývá Lex Ba-
biš. Částečně váhají i občanští 
demokraté.

Podle prvního návrhu – auto-
rem je sociální demokrat Josef 
Chvojka, by člen vlády nesměl 
být ovládající osobou obchodní 
korporace – vlastnit 40 a víc 
procent, a nesměl by vlastnit ani 
jedno procento v medi-
álním domě. Do dvou 
měsíců po nástupu 
do kabinetu by 
musel ve společ-
nosti skončit, 
jinak by ztratil ve 
firmě hlasovací 
práva a společ-
nost by nemohla 
dostat žádnou 
státní pomoc. 
S obdobou takového 
paragrafu přišel i Martin 
Plíšek (TOP 09). Ten navrhuje, 
aby ministr vlastnící ve firmě 
25 procent nesměl mít přístup 
k veřejným zakázkám, inves-
tičním pobídkám a nenároko-
vým dotacím. ODS váhá nad 
omezováním vlastnického práva 

ve firmách, souhlasí s tím, že by 
vládní politici neměli vlastnit 
média. „Pokud by se ten návrh 
hlasoval na plénu Sněmovny 
zvlášť, tak jsem připraven hla-
sovat pro,“ říká například Marek 
Benda (ODS).

Proti zákonu se na jednání 
výboru ostře vymezili poslanci 
ANO. „Stavět skupiny obyvatel 

před volbu, jestli si vybrat 
spravovat svůj maje-

tek, nebo spravovat 
věci veřejné, je 

naprosto nepří-
pustné. Přátelé, 
vzpamatujme se. 
To, co děláme, je 
něco, co odpo-

ruje slušnému 
rozumu, morálce 

a spravedlnosti,“ 
prohlásil Martin Ko-

márek. 
Novelu zákon o střetu zájmů 

vláda považuje za součást své-
ho tažení proti korupci. Návrh 
proto také počítá s tím, že by 
politici podávali majetková při-
znání už při vstupu do funkcí. 
Byla by neveřejná.

Buď služba ve vládě, 
nebo vlastní byznys

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Peter uhrík

šéf Bilstein Cee

Petr Cingr

šéf Preolu

Mariano rajoy

Premiér šPanělska

Loňská investice královédvorské 
válcovny plechů do čtyř žíhacích 
pecí byla natolik úspěšná, že firma 
na jaře nainstaluje další tři.

str. 5

Největšímu českému výrobci 
řepkové příměsi do biopaliv loni 
klesly tržby o 40 procent, vydělal 
nejméně za posledních šest let.

str. 7

Ani napodruhé nedostal lidovecký 
premiér důvěru poslanců a vše 
nasvědčuje tomu, že Španělé 
půjdou v prosinci opět volit.

str. 8

Člen vlády 
by nesměl vlastnit 

40
a více procent 

v obchodní 
korporaci.

na BývaléM vojenskéM letišti v Hradci Králové proběhla o víkendu mezinárodní přehlídka letecké 
techniky CIAF 2016. Letecké show se zúčastnila i lotyšská skupina Baltic Bees, která létá s letouny L-39 Alba-
tros. O jejich vystoupení a předváděnou techniku byl mezi návštěvníky veliký zájem. 
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Jaroslav Bukovský

Překotná loňská výstav-
ba infrastruktury tažená 
dočerpáváním evropských 
fondů si letos vybírá svou 
daň v podobě drastického 
propadu investic. Do výrob-
ních a dopravních staveb tak 
ve druhém čtvrtletí putovalo 
nejméně peněz za posledních 
dvanáct let a staly se tak 

hlavní brzdou růstu české 
ekonomiky. Ta i přesto oproti 
loňsku o 2,6 procenta povy-
rostla, a to především díky 
solidnímu odbytu domácího 
zboží v zahraničí a vysokým 
útratám českých domácností.

„Řada starších infra-
strukturních projektů byla 
loni narychlo dohotovena 
v souvislosti s dočerpáním 
evropských dotací a nové 

investice jsou často prozatím 
ve stadiu příprav,“ uvádí jako 
jedno z možných vysvět-
lení oproti loňsku takřka 
dvacetiprocentního výpad-
ku investic do technických 
staveb analytička ČSÚ Tereza 
Košťáková. Stavebnictví bylo 
ve druhém kvartálu zároveň 
jediným sektorem tuzemské 
ekonomiky, jehož výstup 
oproti loňsku klesl.

Zbytku ekonomiky se 
však dařilo a ekonomika 
i oproti předchozímu čtvrt-
letí o 0,9 procenta zbytněla 
a překonala tak očekávání 
analytiků i ČNB. Vedle více 
než dvouprocentního růstu 
spotřeby domácností po-
mohly ekonomice o obdobné 
procento vyšší vládní útraty 
nebo zahraniční obchod. 
„Vysloveně se dařilo exportu 

a jeho přebytek přispěl k růs-
tu ekonomiky nejvíc od roku 
2011. Růst spotřeby naopak 
zvolnil. Nadále platí, že do-
mácnosti utrácejí méně, než 
by odpovídalo přírůstku jejich 
příjmů,“ uvádí hlavní ekonom 
UniCredit Pavel Sobíšek.

Pro příští rok očekávají 
ekonomové zrychlení růstu 
směrem ke třem procentům.
 názory str. 12

růstu ekonomiky nezabránil ani propad investic
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5 l / 66 pracích dávek

169.-

GOUDA
plátky

RYBÍ PRSTY
filety z aljašské tresky, obalované, 

30 ks v balení, 1 kg = 111 Kč

PRACÍ 
PROSTŘEDEK

2 druhy, 1 l = 33,80 Kč / 
1 prací dávka = 2,56 Kč

HLUBOCE ZMRAZENO

OD PONDĚLÍ 5. ZÁŘÍ

Nabídka zboží platí od 5. 9. do 11. 9. 2016 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace. 
Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.

257909/57� inzerce

Státní garance za 
ekologické škody klesly 
Celková výše státních garancí 
na odstranění starých ekolo-
gických škod činila ke konci 
června 153,4 miliardy korun. 
V meziročním srovnání tak 
garance klesly o miliardu 
korun. Od roku 1991 do konce 
loňského roku ministerstvo 
uzavřelo ekologické smlou-
vy s garancemi za více než 
175,7 miliardy korun.

Ministerstvo chce řidičům 
zvýšit platy
Před dnešním jednáním 
se zástupci nespokojených 
řidičů autobusů a zaměstna-
vatelů navrhlo Ministerstvo 
práce a sociálních věcí zvýšit 
nejnižší sazby zaručené 
mzdy u šoférů ze třetí do 
čtvrté a případně páté plato-
vé skupiny. Šoféři linkových 
autobusů by si tak mohli 
vydělat alespoň 79 korun, 
respektive 87 korun a 20 ha-
léřů za hodinu.

TNS Aisa zveřejnila 
volební preference
Sněmovní volby by nyní vy-
hrálo hnutí ANO s 29,5 pro-
centa hlasů proti druhé 
ČSSD s 18 procenty. Vyplývá 
to ze srpnového průzku-
mu agentury TNS Aisa pro 
Českou televizi. Obě vedoucí 
strany od července mírně 
posílily.

Česko má zájem pořádat 
Světové fórum měst 
Česká republika se chce 
ucházet o pořádání kongresu 
Světové fórum měst v roce 
2020. Fórum pod záštitou 
OSN se věnuje problematice 
rozvoje měst a bydlení ve 
městech. /čtk/

Krátce
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n Zastupitelé Troji, 
kteří zatím brání 
stavbě nové budovy 
záchranářů, slíbili, 
že o ní budou znovu 
jednat.

Adéla Čabanová

Městská část Troja svolá 
do konce září mimořádné 
jednání zastupitelstva, 
na kterém zváží stáhnutí 
žaloby proti stavbě budovy 
záchranné služby. Zástup-
ci Troji se na tom dohodli 
s radním Radkem Lackem 

(ANO). Troja dosud s umís-
těním administrativní bu-
dovy na okraji svého území 
nesouhlasí. Spor se táhne 
zhruba od roku 2009, kdy 
Praha o umístění záchranky 
do Troji rozhodla. Zahájení 
stavby brání předběžné 
rozhodnutí soudu.

Lacko považuje výsledek 
páteční schůzky za úspěch. 
„Přinejmenším budeme 
na konci září vědět, jaké je 
finále, na čem jsme,“ řekl. 
Pokud Troja setrvá na svém 
nesouhlasu se stavbou, bude 
podle Lacka Praha muset 
začít zvažovat, co dál. Obává 
se, že čekání na definitivní 

rozhodnutí soudu o žalobě 
trojských by mohlo trvat 
roky.

Pražská radnice tlačí na 
trojské zastupitele už něko-
lik týdnů a podle informací 
deníku E15  jsou někteří 
z nich připraveni odsou-
hlasit stažení žaloby. Praha 
nabízí ústupky, z projektu by 
například zmizel heliport. Ty 
by se popsaly v memorandu. 
Už dříve se budova o jedno 
patro snížila. 

Přesto podle místosta-
rosty Tomáše Drdáckého 
tak velká administrativní 
budova do Troji nepatří. „Ne-
jsme proti záchranné službě, 

ale vnímáme Troju jako 
rezidenční čtvrť s celoměst-
sky významnou rekreační 
funkcí,“ řekl Drdácký. Žádné 
nové argumenty podle něj 
Praha nepřináší.

Lacko zdůrazňuje, že do 
přípravy stavby bylo už mno-
ho investováno a záchranka 
na novou budovu čeká už 
roky. To ale podle Drdáckého 
není chyba Trojských, kteří 
s projektem nesouhlasí od 

počátku. „I když proti tomu 
byly výhrady, dál dělali pro-
jekt a řízení. To teď nemůže 
být argument, že už nelze jít 
zpátky,“ říká.

V nové budově má být na 
jednom místě administrati-
va pražské záchranné služby, 
garáže, dispečink a školicí 
centrum. Dosud je zázemí 
záchranky po Praze na růz-
ných místech. Stavba má stát 
zhruba 400 milionů korun.

pražské záchrance 
svitla naděje na 
vlastní centrálu

n Prodej vstupenek 
naznačuje, že letošní 
přehlídka bude nej-
úspěšnější v historii. 
Většina koncertů již je 
vyprodaná.

Stanislav Šulc

Symbolicky v Dvořákově síni 
pražského Rudolfina dnes 
odstartuje devátý ročník 
festivalu klasické hudby 
Dvořákova Praha. Zahájení 
obstará tuzemská premié-
ra orchestru Sächsische 
Staatskapelle Dresden, 
který patří k nejuznávaněj-
ším v Evropě. V programu 
složeném výhradně z tvorby 
německých autorů zaznějí 
díla Ludwiga van Beethove-
na, Maxe Regera a Richarda 
Strausse. „Německá hudba 
měla na utváření Dvořákova 
talentu obrovský vliv a pu-
blikum Dvořákovy Prahy 
ji uslyší v té nejvybranější 
interpretaci,“ řekl umělec-
ký ředitel festivalu Marek 
Vrabec.

Přehlídka nabídne do 
24. září mimo jiné Dvořákova 
slavná díla i nepříliš často 
uváděné skladby. Na poslu-
chače čeká sedm programo-
vých řad a tři doprovodné 
programy. Uvedeny budou 
skladby i jiných autorů než 
Antonína Dvořáka, od jehož 
narození uplyne 8. září 175 let.

K nejočekávanějším kon-
certům bude patřit uvedení 
nepříliš známé Dvořákovy 
písňové prvotiny Cypřiše 
v podání tenoristy Pavla 
Černocha a klavíristy Iva 
Kahánka. Cypřiše zazní 
11. září v Anežském klášteře. 

Nejslavnější Dvořákovo dílo 
Novosvětská symfonie za-
znějí v interpretaci orchestru 
Anima Eterna Brugge, který 
využije dobových nástrojů.

Pořádající Akademie 
klasické hudby očekává, že 
letošní ročník bude divácky 
nejúspěšnějším v historii 
festivalu. „Velká většina kon-
certů je již téměř vyprodaná. 
Zatímco loni celkové tržby 
z prodeje vstupenek činily 
8,4 milionu korun, letos se už 
prodaly vstupenky za 6,8 mi-
lionu korun,“ uvedl již na 
konci srpna ředitel akademie 
Robert Kolář.

Saský orchestr odstartuje 
Dvořákovu prahu

Brněnský operní pěvec Richard Novák se stal letošním držitelem 
Ceny Antonína Dvořáka. Ta je oceněním osobností, které se 
celoživotním dílem nebo mimořádným uměleckým počinem 
zasloužily o propagaci a popularizaci české klasické hudby 
v zahraničí i v Česku. „Podobně jako u velkého Dvořáka 
se u Richarda Nováka snoubí obrovský talent, pracovitost 
a profesionalita s vysokým morálním kreditem a pevnými lidskými, 
mravními a etickými postoji,“ uvedl Robert Kolář, ředitel Akademie 
klasické hudby, která udílí Cenu Antonína Dvořáka.

Dvořákova cena 
pro Nováka

O víkeNDu se v Praze konaly Korunovační slavnosti, 
které v neděli vyvrcholily rekonstrukcí korunovace Karla IV. 
v katedrále svatého Víta, Václava a Vojtěcha na Pražském 
hradě. Součástí akce byl i průvod v čele s kralevicem Karlem 
a princeznou Blankou z Valois, který prošel historickým 
jádrem Prahy z Vyšehradu na Hrad. Podle pořadatelů šlo 
v novodobých dějinách Prahy o nejdelší trasu, kterou jakýkoli 
historický průvod absolvoval. Akce se konala u příležitosti 
700. výročí narození Karla IV.

KorunoVAční PrůVod
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záchraNka v trOji. dříve zde bylo hřiště, posléze zázemí pro 
stavbu Trojského mostu a Bubenečského tunelu.
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n Nové žíhací pece za 
2,5 milionu eur umož-
ní královédvorskému 
podniku zvýšit pro-
dukci plechů pro výro-
bu autodílů, dveřních 
závěsů či eurocento-
vých mincí. 

Jan Stuchlík

Královédvorská válcovna 
plechů Bilstein CEE se po 
krizi, kdy bojovala o přežití, 
nadechuje k expanzi. Na místě 
žíhací pece z osmdesátých let 
začala příprava stavební jámy, 
do níž firma příští rok na jaře 
umístí tři nové vodíkové žíha-
cí pece. Zároveň si tím vytvoří 
místo pro dalších pět těchto 

pecí. Celá investice vyjde pod-
nik, který patří do německé 
skupiny Bilstein Group, na 
2,5 milionu eur.

Čtyři pece už firma poří-
dila loni. V nich se 
po rozválcování 
vstupního plechu 
obnovuje pů-
vodní struktura 
oceli při tep-
lotě sedm set 
stupňů Celsia. 
Díky tomu 
mohl Bilstein 
začít vyrábět na-
příklad vysokopev-
nostní oceli. Oproti 
produktům ze starých 
žíhacích pecí mají teď výrobky 
až třikrát vyšší pevnost. 

Z plechů se tak dají vyrábět 
třeba bezpečnostní díly do 

aut. „Odezva zákazníků byla 
taková, že nám už čtyři loňské 
pece nestačí. Proto přidáváme 
další tři,“ uvedl šéf Bilstein 
CEE Peter Uhrík. Plechy slouží 

i k výrobě plynových 
bombiček, pilových 

listů, pantů a zá-
věsů či zapalo-
vacích svíček. 
Najít je lze 
i v dámských 
lodičkách 
či v jedno- 

a dvoucento-
vých mincích.
Po krizi v roce 

2009, kdy se výroba 
propadla o třetinu a obrat 

o polovinu, se Bilstein před 
dvěma roky opět vrátil 
k zisku. Od té doby investoval 
350 milionů korun. Objem 

výroby se zvedl z dvaceti na 
padesát tisíc tun oceli. „Krizi 
jsme přežili díky tomu, že je 
mateřská firma rodinný pod-
nik a finančně nás podržela. 
Teď se nám daří a chceme do 
výroby investovat osmdesát 
milionů korun ročně. Matka 
se na investicích podílí jen 
tím, že nepožaduje vyplácení 
dividend,“ dodal Uhrík. 

Po pecích, které firma 
spustí příští rok v létě, by 
měla přijít na řadu nová balicí 
linka a následně i válcovací 
trať. V roce 2020 by se v krá-
lovédvorské válcovně mělo 
ročně vyrobit osmdesát tisíc 
tun plechů. I pak bude platit, 
že osmdesát procent výrob-
ků odeberou firmy z Česka, 
Slovenska, Polska, Rakouska 
a z Maďarska.

válcovna bilstein cee 
postaví další tři pece 

Od krize  
Bilstein  

CEE investoval

350
milionů korun. Výroba  

se zvýšila z dvaceti  
na padesát tisíc  

tun oceli.

Fintech je v poslední době 
nejčastěji skloňovaným 
termínem na bankovním 
trhu. Studie UBS z letošní-
ho roku ukazuje, že fintech 
společnosti představují pro 
tradiční banky konkurenci, 
která ohrožuje jejich pod-
nikání. A není divu. Tra-
diční bankovnictví v oblas-
ti technologických inovací 
či přístupu ke klientovi 
zaspalo dobu. Naproti 
tomu fintech společnosti 
nabízejí alternativu, ať již 
zásluhou technologických 
vychytávek, transparent-
nosti či nabídky obdobné-
ho produktu bez drahých 
prostředníků. Tento trend 
navíc urychlily nulové 
úrokové sazby, díky nimž 
lidé začínají přemýšlet co 
se svými penězi, pokud jim 
je banky neumí adekvátně 
zhodnotit.

Nejmarkantnější je si-
tuace v oblasti investování. 
„Řada lidí v Čechách se bojí 
investování, říkají, že je to 
složité a nevědí, do čeho 
a jak by investovali. Troufnu 
si tvrdit, že za to mohou 
banky, které vytváří dojem 
složitosti a nedostupnosti, 
aby prodaly své produkty,“ 
upozorňuje Pavel Drahot-
ský, ředitel Saxo Bank pro 
Českou republiku, Sloven-
sko a Maďarsko, a pokra-
čuje: „Uvedu jeden příklad. 
Pokud si koupím opci za sto 
dolarů, jež mě opravňuje 
uplatňovat ‚vlastnické právo‘ 
v hodnotě daného aktiva, 
například 2 tisíce dolarů, 
pak mám za předem známý 
náklad neomezený poten-
ciál výnosu. Naproti tomu 
maximální ztráta se rovná 
právě té stovce, což je pro 
řízení rizika ideální stav, 

hlavně pro lidi, kteří nemají 
tolik času se věnovat správě 
svých peněz. Dopředu znáte 
své riziko. Pokud ale v bance 
vložíte 2 tisíce dolarů do 
podílového fondu, máte 
jistotu, že na počátku zapla-
títe několik procent vstupní 
poplatek a následně budete 
někomu, koho ani neznáte, 
platit manažerský poplatek 
bez ohledu na výsledek. Když 
pak manažer fondu náho-
dou nezvládne zarea govat 
třeba na nějakou černou 
labuť, veze se klient s ním.  
Je to takový bianco šek.“

Drtivá většina Čechů 
stále věří tomu, že bez po-
dílových fondů a různých 
podivných druhů spoření 
to nejde. „Banky toto pocho-
pitelně podporují, potřebují 
z vás peníze vytáhnout do 
svých investic a srazit vám 
čtyři, pět procent na poplat-

cích. Ačkoli se tváří, že jiná 
volba není, opak je pravdou. 
Naštěstí se v poslední době 
neustále rozšiřují řady dů-
vtipných a zvídavých lidí 
hledajících informace i jinde 
než u své banky,“ říká Pavel 
Drahotský.

„Cílem fintech společností 
a ostatně i všech lidí, kterým 
záleží na jejich penězích, by 
měla být snaha ‚povypínat‘ 
prostředníky, jako jsou fi-
nanční poradci v bankách 
a distribučních sítích, kteří 
se mnohdy na základě ně-
kolika hodin školení cítí 
dostatečně erudovaní, aby 
lidem radili do čeho inves-
tovat. Vždyť kdo jiný se 
dokáže postarat lépe o mé 
finance, než já sám? Jaká je 
motivace člověka, který sedí 
v bance, aby zhodnotil mé 
úspory? Pokud člověk celý 
život pracoval a dokázal si 

peníze sám vydělat, věřím, 
že se o ně dokáže i sám po-
starat,“ říká Pavel Drahot-
ský a dodává: „Čím dříve se 
většina populace naučí sama 
investovat, tím lépe. A kdo 
by se na to zpočátku přeci 
jen necítil, tak pro něj máme 
novou službu SaxoSelect, 
umožňující přístup k vy-
braným investičním a ob-
chodním strategiím, které 
klientům při rozhodování do 
čeho a jak investovat mohou 
pomoci. Strategii můžete 
kdykoliv opustit a své peníze 
ve zlomku vteřiny přesunout 
na bankovní účet.“

Přivodí fintech konec 
tradičnímu bankovnictví?

E15_fintech_212x136_zrcadlo.indd   1 8/25/16   7:40 PM
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V Temelíně už běží 
jeden z reaktorů
Technici včera nastar-
tovali reaktor druhého 
bloku Jaderné elektrárny 
Temelín. Elektřinu má za-
čít dodávat do sítě v tomto 
týdnu. Od 26. srpna je 
kvůli plánované výměně 
paliva odstaven první 
blok, takže elektrárna od 
té doby nevyrábí proud. 
ČEZ pokrývá výkon jinými 
zdroji.  více e15.cz

ABO valve se zisk 
propadl o polovinu
Firmě ABO valve, jež 
vyrábí armatury a klapky 
pro energetiku, vodní 
hospodářství či farma-
cii, loni vzrostly tržby 
meziročně o šest procent 
na rekordních 237 milionů 
korun. Zisk jí ovšem klesl 
o polovinu na 12,4 milionu 
korun. Podnik patří do 
skupiny Siwatec Group. 
/čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/temelin-po-trech-mesicich-nastartoval-reaktor-v-druhem-bloku-1318728
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n Železniční dopravce 
chce zahustit jízdní 
řád na trati Praha– 
–Benešov a pustit se 
dál do jižních Čech. 
Jeho vlaky opraví Pars 
nova.

Jan  Šindelář

 Společnost Arriva vlaky 
se po letech přešlapování 
na místě pustila do rozší-
ření tuzemského vozového 
parku. K jediné motorové 
jednotce přidá další čtyři, 
které v těchto dnech vozí 
z Německa po loni obnovené 
trati Selb–Aš. Vlaky kupuje 
od své „babičky“ Deutsche 
Bahn, poslední dva přijedou 
tento týden. 

Arriva chce díky nim roz-
šířit příměstský provoz na 
trati Praha–Benešov a zavést 
expres z Prahy přes České 
Budějovice a Český Krumlov 
do Nové Pece na Šumavě.  
Expres na jih Čech je podle 
ředitele Arrivy vlaky Jiřího 
Nálevky stále ve stadiu zva-
žování, v návrzích nového 
jízdního řádu pro příští rok 
se ale objevuje. „Přesné trasy 
našich nových spojů právě  
finalizujeme,“ sdělil deníku 
E15 Nálevka. 

Společnost kupuje od 
Deutsche Bahn týž druh 
motorových vlaků, jaký od 
února v jediném exemplá-
ři jezdí ve všední dny na 
benešovské trati a k vidění 
je i na víkendových spojích 
do Trenčína. „Dovezené 
jednotky čeká komplexní 
modernizace a obnova,“ 
doplnil Nálevka. 
Rekonstrukci za-
jistí šumperský 
podnik Pars 
nova ze sku-
piny plzeňské 
Škody. Hodno-
tu akvizice 
ani náklady 
na modernizaci 
Arriva ne- 
uvedla. 

„Modernizace čtyř 
jednotek budou provedeny 
a ukončeny v průběhu října 
až prosince,“ doplnila mluvčí 
Škody Transportation Lubo-
míra Černá. Vlaky se dočkají 
nových interiérů i venkov-
ních laků, dostanou české 
zabezpečovací zařízení, 
radiostanice a dálkové svět-
lomety. Proměnou projdou 
také záchody a stanoviště 
strojvedoucího. Podobné 
úpravy dělali Šumperští 
v roce 2012 už u prvního 
a dosud jediného motoráku 
Arrivy v Česku. 

Arriva vlaky se pokouší 
prosadit na českých kolejích 
od roku 2013, kdy s jediným 
vlakem spustila komerční 
provoz na lince Praha–Kra-
lupy. Po třech měsících jej 
ale pro ztrátovost ukon-
čila. Druhým komerčním 
pokusem jsou letos zavedené 

linky z Prahy do Bene-
šova a Trenčína. 

Dlouhodobým 
cílem firmy je 

ale průnik do 
dotačního 
systému na 
dálkových 
i regionálních 

tratích. Zkou-
šela to proto 

v jihočeském 
tendru na šumav-

ské lokálky i v soutěži 
ministerstva dopravy na 
rychlíky Plzeň–Most. Nikdy 
ale nenabídla nejnižší cenu. 
Tendry navíc dodnes nejsou 
kvůli protestům Českých 
drah dotaženy do konce. 

Jedinou dotovanou linkou 
Arrivy je tak obecní želez-
nice v údolí říčky Desné, 
kam se firma dostala díky 
akvizici Veolie Transport. 
Tamní vozidla ale nepatří 
Arrivě. Vlastníkem motorá-
ků je spolek obcí a elektrická 
lokomotiva je půjčená od 
RegioJetu.

Česká Arriva si dováží 
motoráky z německa

Od Deutsche  
Bahn si Arriva kupuje

4
motorové vlaky, stejné  
jako ten, s nímž jezdí  

na benešovské  
trati.

Telefonické 
sjednání 
schůzky
Myslíte, že vás zákaz podo-
mního prodeje ve vašem městě 
či obci může před podomními 
prodejci ochránit? Dejte si 
pozor na jejich telefonáty.

Některé obce mylně soudí, 
že když vydají vyhlášku 
o zákazu podomního prodeje, 
vyřeší celý problém. Bohužel, 
ani tato vyhláška spotřebitele 
před případnými nepoctivými 
prodejci neochrání.

Vyhlášení zákazu podom-
ního prodeje automaticky 
nezpůsobuje neplatnost 
uzavřené smlouvy. Někteří 
obchodníci používají různé 
fígly, kterými se snaží obejít 
zákaz podomního prodeje, 
a to jednoduchým způsobem, 
jakým je obyčejný telefonát. 

Schůzku s potenciálními 
zákazníky dohodnou předem 
telefonicky. Kde získali tele-
fonní číslo a jiné osobní údaje 
zákazníka? To je věc druhá, 
společnosti si totiž vedou da-
tabáze s těmito údaji o svých 
klientech a většinou i s datem 
platnosti smluv. 

Výsledkem telefonátu 
obchodníka se spotřebitelem 
bývá na základě vhodně 
vedeného dialogu samotné 
pozvání ze strany občana. 
Metody prodejců jsou promyš-
lené do posledních detailů, 
proto nepřekvapí skutečnost, 
že si obchodník telefonický 
hovor s pozváním bez vědomí 
spotřebitele třeba i nahrá-
vá. V případě potřeby pak 
může prokázat, že se do bytu 
dostavil na základě předem 
domluvené schůzky. 

Skutečnost „pozvání“ je 
však rozhodující, neboť v tako-
vém případě nelze aplikovat 
ustanovení vyhlášky o zákazu 
podomního prodeje a domá-
hat se vyslovení neplatnosti 
uzavřené smlouvy z titulu sta-
noveného zákazu. Pozor tedy 
na to, koho si zvete domů.
 Autorka je předsedkyní ERÚ

Z energetiky

Alena Vitásková

před A po. Lokomotiva přivezla z Německa motorovou jednotku, kterou čeká renovace ve firmě 
Pars nova. Její čelo pak bude vypadat obdobně jako u stroje vlevo.
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Týdeník E15 Weekly, který 
vychází od listopadu 2013, 
připravil speciální vydání 
s názvem Welcome to Pra-
gue. Redakce oslovila napří-
klad ministry zahraničních 
věcí a průmyslu a obchodu, 
pražskou primátorku, velvy-
slance USA, Velké Británie 
a Irska, aby se podělili o ná-
zory na expaty v Česku či dali 
k dobru vlastní zážitky. 

„Česko se opět stává kři-
žovatkou, na níž potkáváme 
Američany, Angličany, Skan-
dinávce či Holanďany stejně 
jako Ukrajince, Vietnamce, 

Číňany. Jezdí se za prací, za 
studiem, za zážitky, ale i za 
klidným životním stylem,“ 
uvedl šéf diplomacie Lubo-
mír Zaorálek. Jeho rezortní 
kolega Jan Mládek připo-
mněl, že je v zájmu země, aby 
do ní přicházeli cizinci, kteří 
přinášejí talent, znalosti 
a investice. 

Speciál E15 Weekly je ode 
dneška k dostání na stáncích 
a lze si jej stáhnout z webu 
E15.cz. CN Invest, pod jehož 
hlavičkou vychází, je součástí 
mediálního impéria Czech 
Media Invest. /iza/ Více e15.cz

e15 Weekly vychází 
ve speciální edici

Monday, 5 September 2016 
Issue 129 l newsstand price CZK 24/¤ 1 l www.e15.cz

All bets are off
Loss of backbone system leaves 
experts unable to assess state’s new 
‘Big Brother’ gambling oversight
BUSINESS NEWS page 4

Stay positive
Ex-Microsoft Europe chief and 
author-to-be Jan Mühlfeit on 
unchaining your potential
FACE TO FACE pages 8-9
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With this issue, E15 
Weekly begins the third 
chapter of its existence. 
Now, under the banner 
of our new owners 
CN Invest, we offer you 
a special edition for 
which we have turned 
to a number of notable 
figures 

Igor Záruba, Executive Editor 

Dear Readers,   
It is my great honour to pre-
sent to you the 129th issue 
of E15 Weekly, the only 

English-language business-oriented 
news and features print publication on 
the Czech market. You might object 
that the number 129 is in no way unu-
sual – but permit me to differ on that 
very point..

Since November 2013, we’ve pub-
lished an issue of E15 Weekly every 
Monday. The fact that we’ve been 
able to not just survive, but also to 
prosper is in great part thanks to you, 
our devoted readers and subscribers.  
A change of ownership, and two years 
on from our last series of major im-
provements, the time is right to once 
again undertake endeavours to make 
E15 Weekly even bigger and better. To 
that end, our print and e-editions will 
now also be supplemented by a new 
website as well as a social media pro-
file at facebook.com/e15.weekly. The 
aim of these enhancements is clear: to 
create a forum for an interchange of 
ideas and opinions between the maga-
zine’s staff and our readers. 

Whether you’re an expat or English-
speaking executive, we want your 
feedback – on areas of news and busi-
ness you want us to explore and cover. 
And don’t hesitate to let us know when 
we get it wrong either! I look forward 
to our future together. Welcome abo-
ard the new E15 Weekly!

Welcome to 
 Prague

01 E15W 129.indd   1 2.9.2016   12:29:28
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n Největší český vý-
robce řepkové příměsi 
do biopaliv, firma Pre-
ol z holdingu Agrofert, 
loni vydělal nejméně 
za posledních šest let.

Dušan Kütner

Ceny komodit a vstupních 
surovin loni ovlivnily výsled-
ky největšího producenta 
metylesteru řepkového oleje, 
společnosti Preol z impéria 
Agrofert ministra financí 
Andreje Babiše (ANO). Tržby 
klesly o čtrnáct procent na 
8,1 miliardy, zisk dokonce 
o dvě pětiny na 201 milionů, 
nejméně od roku 2010. Pod-
nik vyplatil dividendu  
350 milionů korun zahrnu-

Výsledky babišova preolu 
spadly na mnohaleté minimum 

Jste veřeJně prospěšná 
charitativní  organizace?

Více o grantovém řízení na www.srdceprovas.cz                            Ukončení příjmu žádostí 30. 9. 2016

získejte grant
chcete značku spolehlivosti

a zviditelnit tak svoJi činnost?

257389/20� inzerce

jící i zisk z předchozích let. 
„Zisk byl nižší než v před-
chozích letech, a to zejména 
vlivem poklesu cen komodit 
na straně výstupů a nárůs-
tem ceny vstupní suroviny,“ 
uvedl předseda představen-
stva firmy Petr Cingr. Rok ale 

považuje za úspěšný, protože 
výrobní kapacity byly napl-
něny na 96 procent.

Preol hlavně zpracovává 
řepku na metylester řepko-
vého oleje a na potravinář-
ský olej. Kapacita činí 450 ti- 
síc tun řepkových semen, ze 

kterých vyrobí 120 tisíc tun 
metylesteru řepkového oleje 
a šedesát tisíc tun oleje pro 
potravinářské účely,  
260 tisíc tun řepkových šro-
tů a deset tisíc tun glycerinu 
farmaceutické kvality. Na 
tržbách za tyto komodity 
se metylester podílí dvěma 
pětinami, čtvrtinu tvoří šrot 
a pětinu surový potravinář-
ský olej.

Firma loni na investice 
vynaložila 86 milionů korun, 
z toho nejvíce na zlepšení 
logistiky a výroby. V součas-
nosti ji čeká další výstavba 
linky na výrobu extrudo-
vaných řepkových šrotů. 
V tendru již vybrala dodava-
tele technologie, společnost 
BAK stavební. Do provozu by 
měla být uvedena na konci 
roku.

Výsledky společnosti Preol

Pramen výroční zprávy
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Penzijní fondy letos 
překonaly inflaci

Transformované penzijní 
fondy v pololetí vydělaly 
klientům v průměru  
0,85 procenta, a téměř 
všechny tak překonaly 
inflaci. Ta se pohybuje ko-
lem 0,5 procenta. Vyplývá 
to z dat Asociace penzij-
ních společností ČR. Loni 
fondy při 0,3procentní 
inflaci připsaly průměrně 
1,15 procenta.  Více e15.cz

Praha pokračuje 
v testech elektrobusu 
Pražský dopravní podnik 
o rok prodloužil zkušební 
provoz elektrobusu do 
srpna 2017. Původně mělo 
testování skončit už letos 
31. srpna. V následujícím 
provozu chce dopravce 
sledovat především ži-
votnost baterií. Dopravní 
podnik ověřuje od září 
autobus typu SOR/Cegelec 
EBN 11. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/podilove-fondy/temer-vsechny-transformovane-penzijni-fondy-letos-prekonaly-inflaci-1318753
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n Pokud se politici 
nedohodnou, půjdou 
obyvatelé země k vol-
bám pravděpodobně 
18. prosince.

Karolína Flaszová

Šance, že se Španělsko vyhne 
třetím parlamentním volbám 
během jednoho roku, jsou 
po pátku nízké. Úřadující 
lidovecký premiér Mariano 
Rajoy nedostal ani na druhý 
pokus od poslanců důvěru, ti-
chou podporu mu neposkytli 
socialisté ani větší regionální 
strany. Na odvrácení nového 
hlasování mají politici dva 
měsíce.

Španělská politická krize 
trvá od prosincových voleb, 
nepomohlo ani jejich opa-

kování v červnu. Lidovci se 
sice dokázali dohodnout se 
středovou stranou Ciuda-
danos (Občané), společně 
s miniaturní partají z Kanár-
ských ostrovů ale partnerům 
v 350členném parlamentu 
k majoritě chybí šest křesel.

Při opakovaném hlasování 
o důvěře v pátek večer by jim 
stačila prostá většina hlasů, 
které by dosáhli už při neú-
časti jedenácti poslanců.

Rajoy vkládal naděje 
především do socialistů. 
„Nechte alespoň ve Španěl-
sku vzniknout vládu,“ obrátil 
se bez úspěchu na jejich lídra 
Pedra Sáncheze. Nepomohlo 
ani varování, že země nestih-
ne v termínu odevzdat do 
Bruselu rozpočtové plány na 
příští rok.

Podle expertů existuje 
naděje, že budou strany 

svolnější ke spolupráci po 
dvojích regionálních volbách, 
plánovaných na 25. září. V so-
cialistickém táboře navíc sílí 
napětí. Představitelé regionů 
si stěžují, že vedení nedbá na 
jejich názory. Spekuluje se 
o tom, že by mohli Sáncheze 
přimět ke změně názoru.  
„Všem ve straně je jasné, co 
bychom neměli dělat. Nyní 
ale musíme přemýšlet o tom, 
co bychom dělat měli, proto-
že země po nás chce víc,“  řekl 
podle listu El País šéf vlády 
oblasti Kastilie-La Mancha 
Emiliano García-Page.

Politici mezitím vážně 
pracují se scénářem dalších 
voleb, které by připadly na 
25. prosince. Strany však 
občanům slibují, že obětují 
část kampaně, aby neměli 
narušené Vánoce a mohli jít 
k urnám o týden dřív.

Španělská politická krize 
se prohloubila

Juncker podpořil rozhodnutí komise proti Applu

Rozhodnutí Evropské komise, že Apple musí Irsku 
doplatit na daních rekordních až 13 miliard eur vychází 
z existujících pravidel a faktů a není namířeno proti USA. 
Prohlásil to předseda Evropské komise Jean-Claude Junc-
ker, který se v Číně účastní summitu skupiny největších 
světových ekonomik G20. 

Slabá ukrajinská hřivna láká turisty

Češi mohou při cestování po Ukrajině těžit z prudkého pro-
padu kurzu hřivny. I když se ceny od počátku roku zvýšily, 
zaplatí našinec za podobnou úroveň služeb zhruba polovi-
nu ceny.  /pav/                                                                           více e15.cz

V Meklenbursku-Předním Pomořansku slaví úspěch SPD

Ve včerejších zemských volbách v Meklenbursku-Před-
ním Pomořansku podle prvních odhadů zvítězila sociální 
demokracie (SPD) se 30 procenty hlasů. Alternativa pro 
Německo (AfD) je podle prognózy veřejnoprávní televize 
ZDF s 21,5 procenta druhá, Křesťanskodemokratická unie 
(CDU) kancléřky Angely Merkelové získala 20 procent. 
Oslabená Levice by měla získat 12,5 procenta hlasů.                                         

Delta počítá obrovské ztráty kvůli výpadku systémů

Letecká společnost Delta Air Lines přišla kvůli srpnové-
mu výpadku počítačových systémů o zhruba 
100 milionů dolarů s tím, že výpadek během tří dnů 
vedl ke zrušení přibližně 2300 letů.  /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,241

Čína 1 3,614

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,613

Japonsko 100 23,326

Kanada 1 18,448

Maďarsko 100 8,713

Norsko 1 2,900

Polsko 1 6,154

Rusko 100 36,705

Švédsko 1 2,815

Švýcarsko 1 24,657

Turecko 1 8,156

USA 1 24,138

Velká Británie 1 32,056

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 2. 9. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,00 1,05

ČEZ 426,10 1,57

Erste Bank 716,00 2,58

Fortuna 89,00 1,19

Kofola 421,00 0,00

KB 844,50 0,54

Moneta 78,60 0,13

O2 CR 235,00 0,00

Pegas 796,90 0,10

Philip Mor. ČR 12 873,00 1,34

TMR 687,50 0,00

Unipetrol 182,70 0,41

VIG 476,90 -0,21

Celkový objem (v tisících korun) 441 272,46

Akcie na pražské burze 2. 9. 2016 
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důvěra. 
Úřadující lido-
vecký premiér 
Mariano Rajoy 
marně hledá 
politickou pod-
poru. Důvěru 
totiž nedostal 
již podruhé a je 
stále pravdě-
podobnější, že 
občané budou 
muset znovu jít 
k volbám. Fo

to
 č

tk

Libra  
a schopnost 
konkurence
Několik dnů po Brexitu jsem 
na tomto místě upozornil 
na pravděpodobné další 
oslabování libry. Nyní je 
hodnota libry o 10 procent 
nižší, a to vůči euru, dolaru 
i koruně. Nyní očekávám 
minimálně několikaměsíční 
pauzu. Nižší hodnota vlastní 
měny je tou nejlepší léčbou 
pro více než pětiprocentní 
deficit britského běžného 
účtu. Díky brexitu oslabila 
libra na úroveň, kde měla 
být již dávno. 

Podívejme se na šokující 
čísla obchodní bilance – 
roční německý export do 
Británie 89 miliard eur. 
Kolik myslíte, že dováží Ně-
mecko z Británie? Více nebo 
méně než z České republiky? 
38 miliard eur, méně než od 
nás. 2,3násobně vyšší export 

Němců do Británie odhaluje 
v plné nahotě konkurenční 
schopnost britských firem 
při silném kurzu libry, která 
byla v roce 2015 o 15 procent 
silnější než nyní. Vzniknou-
li tedy obchodní bariéry po 
vystoupení z EU, bude to pro 
Británii spíše přínos. 

Proč teď několik měsíců 
libra nebude slábnout? 
Z Británie přichází solidní 
ekonomická data. Bank 
of England bude mít při 
výrazně narůstající inflaci 
způsobené oslabením libry 
problém více uvolňovat mě-
novou politiku. Spekulativní 
kapitál stále sází na slabší 
libru a při jejím posilování 
bude pod tlakem uzavřít 
ztrátu. 

Ke konci letošního roku 
může libra bez problémů 
stát 81 pencí vůči euru a více 
než 33 korun. Deficity běž-
ného účtu, přestože budou 
meziročně nižší, v polovině 
příštího roku libru oslabí 
zpět na 84 pencí vůči euru. 
A méně než 31,00 vůči koru-
ně, která již bude bankovní 
radou vysvobozena z kurzo-
vého závazku.

Autor je předsedou představenstva 
v Art of Finance

Svět měn

Petr Krčil

http://nazory.e15.cz/blogy/ukrajina-se-kvuli-padu-hrivny-stala-zajimavou-turistickou-destinaci-1318625
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n Přesně rok šéfuje Vladimír Bezděk ČSOB Pojišťovně – 
pětce tuzemského pojistného trhu. Do oboru, který nemá 
úplně skvělou pověst, vstoupil před deseti lety. Zkušený 
odborník, který prošel centrální bankou a jehož jméno 
dalo název expertní komisi vlády pro přípravu penzijní 
reformy, vypadá spokojeně. „Že bych si v pojišťovnictví 
zkazil jméno? Víte, že mě to ani nenapadlo?“ usmívá se.

Hana Filipová

 Proč má pojišťovnictví 
pořád špatnou pověst a na 
pojišťováky se lidé dívají 
s podezřením, že jim jde jen 
o vlastní prospěch?
Pro mě osobně možná 
celá mozaika důvodů 
začíná tím, že pojištění je 
vlastně tak trochu divná 
služba. Prodáváte něco, 
co má pomoci, když bude 
zle, v podobě majetkové či 
zdravotní újmy. A o těch my 
neradi přemýšlíme. Je s tím 
spojena negativní emoce. 
Hru tedy začínáme mentálně 
se záporným hendikepem. 
Kromě toho málokdo jde 
na ulici kolem pojišťovny 
a řekne si, že by bylo vlastně 
dobré se pojistit. Je to „push 
produkt“.

 Co dalšího v tom hraje 
roli?

Lidé se na finanční insti-
tuce obecně dívají jako na 
molochy, jimž jde jen o zisk 
a klient je až někde vzadu. 
Stejně vidí i pojišťovny. Kro-
mě toho často mají pocit, že 
když už se něco stane a měli 
by dostat plnění, pojišťovna 
najednou udělá cokoli, aby 
nemusela plnit v plné výši 
nebo vůbec. Prostě že se sna-
ží vyklouznout s co nejmenší 
ztrátou. Posledním bodem 
jsou některé třetí strany, kte-
ré pojištění prodávají. Část 
tohoto trhu k dobré image 
oboru nepomohla.

 Kolik máte pojistek?
Když budu počítat: jednu 
starou životní, úrazovou, 
domu a domácnosti a odpo-
vědnosti, havarijní, povinné 
ručení, manažerskou, po-
jištění internetových rizik, 
lékařskou, pojištění na kartě, 
celoroční cestovní a nově po-

jištění právní ochrany. Takže 
deset těch, co se týkají přímo 
mě, pak další v rodině.

 To asi nejste průměrně 
pojištěný člověk?
Určitě ne. V případě našich 
klientů je průměrně 1,7 po-
jistky.

 Kolik je optimum z va-
šeho pohledu, ne pohledu 
šéfa pojišťovny, který chce 
vydělat?
Minimum jsou čtyři pojist-
ky, které kryjí elementární 
rovinu života. Dobré je mít 
dobrou životní pojistku, 
když dobře kryje a umožňuje 
nějakou flexibilitu, jak jdeme 
životem. Povinné ručení je 
ze zákona, ale je dobré mít 
havarijní. Všichni někde 
bydlíme, tak aspoň pojištění 
odpovědnosti. Pro mě už 
patří do základní skupiny 
pojištění proti internetovým 

rizikům nebo karty proti 
zneužití.
 

 Jak velkou roli 
hrají v oboru příjmy 
domácností? Pro mnoho 
rodin může být pojistka 
už drahý luxus. Je to tedy 
dnes už produkt pro vyšší 
střední třídu?
Být by to tak nemělo, ale 
v řadě případů to tak je. Mož-
ná to není ani tak vidět na 
počtu kusů pojistných smluv, 
ale na výši pojistných částek, 
které kryjí vybraná rizika 
třeba v kategorii životního 
pojištění. Hodně to souvisí 
s celkovou úrovní finanční 
gramotnosti 
a schopností 
dohlédnout 
dál než za prv-
ní roh toho, co 
bude zítra. Mů-
žete mít velmi 
dobrou životní 
pojistku, za 
niž zaplatíte 
měsíčně 600, 
takže 20 ko-
run na den. 
I průměrná domácnost má 
spoustu i vyšších výdajů na 
jiné věci, ani o tom neuvažu-
je. A to nemluvím o obligát-
ních cigaretách.

 Jdou lidé i v pojištění 
hlavně po ceně?

Jak u kterého produktu. 
Cenový pohled vítězí stále 
u povinného ručení. Má to 
i racionální důvod – musíte 
ho mít ze zákona, a hlavně 
nepomáhá vám, ale tomu, 
koho poškodíte. Vám pomá-
há až přeneseně.  

 Jste ve vedení pojišťov-
ny rok. Nastupoval jste 
s ambiciózním cílem zvýšit 
podíl na trhu do tří let na 
desetinu. Loni jste stoupli 
na necelých sedm procent. 
Je na pojistném trhu růst 
o procento ročně hodně, 
nebo málo?
Z hlediska jedné firmy je to 

hodně. Pokud 
se podíváme 
na posledních 
15 let, nebyla 
na pojistném 
trhu firma, 
která by 
během tří po 
sobě jdoucích 
letech zvýšila 
tržní podíl 
alespoň o tři 
procenta. 

Z tohoto hlediska je to velmi 
ambiciozní plán.

 Proč? Je trh obsazen, 
či klienti jen neradi mění 
pojišťovnu?
Na trhu panuje ostrá konku-
rence, ač to může být bráno 
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Chtěli 
bychom 

dostat 
pojistky  

na poštu

 Lidé se na 
finanční instituce 
dívají jako na 
molochy, jimž jde 
jen o zisk. Stejně  
vidí i pojišťovny.
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pokud dál poroste průměrná 
délka života, není jiné cesty 
než ruku v ruce s tím zvyšo-
vat věkovou hranici odchodu 
do penze. Považoval jsem za 
velké vítězství řešení důcho-
dového věku bez stropu, což 
donedávna platilo. Respek-
tive navázání věku na naději 
dožití. Zastropování vnímám 
jako mediálně-politickou 
nálepku, která stejně nemá 
věcnou hodnotu. Protože 
jestli veličiny pod ním poros-
tou stejně jako posledních 
25 let, budeme strop každých 
pět deset let posunovat.

 Nikdy jste nebyl zásad-
ním pesimistou v tom, že na 
důchody brzy nebude, že?
Nebyl a nejsem. Pokud se 
budou respektovat základ-
ní zákonitosti v prvním 
státním průběžném pilíři. To 
znamená, že při růstu naděje 
dožití se musí jít nahoru 
s věkem odchodu do penze. 
Pokud se úplně nezvrtne 
špatným směrem porodnost. 
A třetí předpoklad – pokud 
se vlády „neutrhnou z řetě-
zu“ na výdajové straně – při 
valorizacích. Pak je systém 
řiditelný. Jediné, co je potře-
ba si připustit, je, že pokud 
nebudeme chtít výrazně 
zvednout míru zdanění, 
alias pojistného do systému, 
nebude to z pohledu jedince, 
který bude dávku dostávat, 
na žádné velké vyskakování. 

Ve vztahu k hladině příjmů 
ve společnosti v budoucnu 
bude prostě státní důchod 
relativně slabší, než je relace 
státní penze k průměrné 
mzdě dnes, nebo byla před 
10 lety.

 Byl jste odpůrcem ruše-
ní druhého pilíře. Jaké nej-
větší problémy to s sebou 
přineslo?
Největší ztrátou je zabití 
tématu většího individu-
álního spoření na stáří v 
nejbližší jedné nebo dvou 
dekádách. Ten pilíř určitě 
šel v mnohém udělat lépe, 
ale byla to jedna z cest, jak 
přesvědčit významnou část 
veřejnosti, že musí vzít 
zabezpečení na stáří víc do 
vlastních rukou. Způsob, 
jakým byl druhý pilíř přijat 
a hned zase zrušen, je straš-
ně nešťastný. Bude zajímavé 
sledovat, jak protagonisté 
rušení druhého pilíře teď 
budou hledat argumenty 
na podporu třetího pilíře či 
jiného nástroje vedoucího 
k posílení individuálního 
spoření. A jak budou lidem 
vysvětlovat, že to myslí fakt 
vážně, že se to nebude zase 
za tři nebo pět let měnit.

 Řekněte mi na závěr: za-
čínal jste v ČNB, věnoval se 
penzím, teď pojišťovnám. 
Nikdy jste nechtěl svůj 
byznys?
Ne. Ale jak člověk jde živo-
tem a získává zkušenosti, 
přiznám, že už mi ta myšlen-
ka hlavou proletěla. Takže 
nevylučuji zhola nic.

cet třicet procent. Ale pokud 
se bavíme o rozdělení na ty 
tři způsoby distribuce, je to 
vyrovnané po třetinách.

 Jednou z vašich cest jsou 
i bankovní pobočky. Ve sku-
pině máte i poštovní pře-
pážky s bankovní nabídkou 
Era, ale na poště se prodává 
pojištění České pojišťovny. 
Vy tam nechcete?
Jak to bylo v minulosti, 
nevím, teď je tu platný 
kontrakt. Nicméně pošta 
vyhlásila nový tendr a my 
jsme podali nabídku za celou 
skupinu.

 Koupil byste si pojištění 
na poště? Většinu lidí jen 
rozčílí, že provoz zdržuje 
někdo, kdo chce pojiště-
ní. Je to pak vůbec ještě 
služba? 
Musí to být dobře ošetře-
no, aby tyto nepříjemnosti 
nenastaly. Stejně si na poště 
nesjednáte životní pojištění, 
jen vás na někoho odkážou. 
Ale v případě neživotního 
pojištění by měla být ambice 
udělat produkty tak jedno-
duché, aby to sjednání i na 
poště bylo co nejrychlejší. 

 Kdy má být znám výsle-
dek tendru pošty?
Pokud vím, měli by během 
září oznámit, jak to pokra-
čuje.

 Ovlivňuje český trh, že 
většinu českých pojišťoven 
ovládá rakouská matka?
Zajímavá otázka, ale nemys-
lím, že to hraje významnou 
roli. Jedna skupina tu má tři 
pojišťovny, ale i mezi nimi, 
tím, jak se projevují na trhu, 
vidím, že to není monolit. Je 
tam poměrně velká variabili-
ta v tom, na co kladou důraz, 
jak mají postavené produkty. 

 Nedávno zanikla Wus-
tenrot pojišťovna. Je nyní 
čas na změnu poměru sil na 
trhu?
Bude zajímavé sledovat, jak 
se část trhu menších hráčů 
dokáže vyrovnat s rostoucí 
regulací a administrativ-
ně-regulatorní náročností 
byznysu. Vytváří to břeme-
no a tlak na všechny hráče 
různých velikostí. Já jsem 
v menší pojišťovně půso-
bil, vím, že v tom menším 
měřítku je tlak ještě hůř 
zvládnutelný.

 Když odhlédneme od 
pojištění: byl jste šéfem 
komise, která připravovala 
penzijní reformu. Dlouho se 

tvrdilo, že česká populace 
s nízkou porodností ufinan-
covat systém nezvládne, že 
to musí zachránit migranti. 
Ty nyní ale Česko nechce. 
Jak tedy penze řešit?
Byl jsem vůči záchraně ze 
strany migrace skeptický 
i v dobách komisí, a to ze 
dvou důvodů. Za prvé: demo-
grafické projekce a prognózy, 
na nichž výpočty stály, už 
v sobě měly předpoklad 
týkající se migrace. Střední 
scénář předpokládal každo-
ročně kladné migrační saldo 
kolem 25 tisíc lidí. Za dekádu 
čtvrt milionu. Za druhé: 
tato migrace bude zvyšovat 
výdaje veřejných rozpočtů 
v jiných oblastech – na inte-
graci, do školství, zdravot-
nictví. Kdo tohle chtěl vědět, 
věděl to už před deseti lety.

  Jedinou z cest je tedy ne-
stanovovat strop odchodu 
do důchodu? 
Vždy jsme říkali s ohledem 
na demografii i migraci, že 
ať se nám to líbí, nebo ne, že 

jako fráze. Máme více než 20 
pojišťoven na trhu o 10 mili-
onech obyvatel a s tím souvi-
sejícím podnikatelským byz-
nysem. Obecně pojišťovnám 
z hlediska distribučních cest, 
kterými získávají svůj byz-
nys, chybí některá ze tří noh, 
na kterých stojí. Buď mají 
vlastní distribuční síť, spolu-
pracují s třetími stranami, či 
fungují v rámci nějaké větší 
finanční skupiny. My máme 
všechny tři nohy a poměrně 
významné. 

 Na pojistném jste loni 
vybrali o půl miliardy více, 
celkem pojišťovny na trhu 
rostly o procento. Jdete pro-
ti trhu, nebo jste nad ním?
Nemyslím. Nejsme jediná 
pojišťovna, jíž tržní podíl 
roste, včetně absolutně vy-
braného pojistného. Pravda 
je, že trh roste asi o jedno 
procento, což je asi miliarda 
korun zvýšeného vybraného 
pojistného. Ale máme i pří-
pady firem, kdy i v absolut-
ním měřítku měly tržby nižší 
než v roce 2014.

 Oblast životního pojiště-
ní stále oslabuje, dominuje 
neživotní pojištění (62 ku 
38 procentům). Proč je tu 
životní pojištění tak podce-
ňované?
Myslím, že to je společný 
rys pro nás a pro Slováky, 
zatímco v západní Evropě 
se mnohem větší část trhu 
rekrutuje z oblasti životního 
pojištění. Tam to může mít 
ale i historické pozadí. Část 
produktů životního pojištění 
tam bývala využívána jako 
produkty mířící na zhodno-
cení svěřených prostředků. 
V případě Česka se v posled-
ních pěti až sedmi letech 
prosazuje tendence vnímat 
životní pojištění opravdu jen 
jako pojištění. 

Pravda je, že trh životního 
pojištění klesá už několikátý 
rok, z hlediska předepsa-
ného pojištění i počtu kusů 
smluv. My jsme loni zastavili 
meziroční pokles. Za půlrok 
na předepsaném pojistném 
z běžně placených smluv 
meziročně rosteme o čtyři 
procenta a trh meziročně 
o procento klesal.

 Mluvili jsme o způso-
bech distribuce. Kolik pojis-
tek se prodá přímo?
Přes internet a mobil je 
třeba u cestovního pojištění 
či pojištění aut podíl takto 
nabraného byznysu i přes 
deset procent. U cestovního 
pojištění jde přes web i dva-
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Vystudoval 
VŠE v Praze 
a University 
of Manchester 
v Anglii. 
Od roku 1997 pracoval 
v Institutu ekonomie ČNB, 
později se stal analytikem 
fiskální politiky a poradcem 
Bankovní rady. Byl členem 
Národní ekonomické rady 
vlády, v letech 2004–2005 
a 2010 vedl expertní skupiny 
vlády zabývající se přípravou 
penzijní reformy. V roce 2007 
se stal šéfem pojišťovny 
Aegon ČR, od roku 2010 vedl 
Generali na Slovensku, od léta 
2013 byl ředitelem Penzijní 
společnosti České pojišťovny. 
Od července 2015 řídí ČSOB 
Pojišťovnu. Je ženatý, má čtyři 
děti. 

Vladimír 
Bezděk (42)

 Politici budou teď 
těžko vysvětlovat, 
že změnu penzijního 
systému myslí 
tentokrát vážně.
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Tvář dne 

 Dvoustranné jednání, 
které jsme vedli s čínským 
prezidentem Si Ťin-pchingem, 
bylo extrémně produktivní,
řekl americký prezident  
Barack Obama  
na summitu G-20
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Idylka, pár mráčků
Byť se to z negativistické atmosféry ve společnosti nemusí 
zdát, české hospodářství zažívá idylické období. Růst eko-
nomiky letos bude pěkně nade dvěma procenty, což nás řadí 
mezi evropské premianty. Daří se hlavně exportérům, nejvíce 
automobilovému průmyslu. Nic nového, syrová kondice ex-
portu se ukáže po ukončení intervencí proti silné koruně.

Ekonomové varují, že se neinvestuje. Mohou za to dvě věci: 
jednak pomalu nabíhají investice tažené evropskými penězi, 
jednak je ve špatné kondici stavebnictví. Což vypadá vzhle-
dem k raketově rostoucímu trhu s realitami jako paradox.

Za špatnými výsledky stavební výroby stojí totiž komplikace 
s posuzováním vlivu projektů na životní prostředí u velkých 
projektů a ty stojí.  Jiné nejasnosti zase provázejí tvorbu nové-
ho územního plánu hlavního města.

Sečteno: mráčky bránící slunné idyle hospodářství má na 
svědomí známý úřední šiml.  Tereza Zavadilová

Vím, že jste přepracovaná, a proto vám nesu další práci. Když 
budete mít co dělat, nebudete myslet na to, v jakém jste stresu.

Vzkaz od 
Marka Dalíka
Nastoupí Marek Dalík do 
ruzyňské věznice? Ta otázka 
byla ve vzduchu dlouho. Na-
konec nastoupil. Vyhýbat se 
vězení by fakticky znamenalo 
přiznat vinu a nepřímo sdělit: 
Ano, řekl jsem si o úplatek ra-
kouským zbrojařům. Naopak 
to, že do Ruzyně přijel, dává 
Dalíkovi šanci na obnovu pro-
cesu kvůli nedostatku důkazů.

Několik dní před nástupem 
do vězení dal Marek Dalík 
médiím dva rozhovory. Jeden 
serveru Neovlivni.cz, 
druhý týdeníku Euro. Od-
hlédněme od houštiny lží, 
stylizací, vyložených nesmys-
lů a zametání stop, s čímž ho 
autoři rozhovorů většinou 
nekonfrontovali. Skutečně 
důležitý byl signál, který chtěl 
lobbista v předvečer odchodu 
do tepláků poslat. A ten vzkaz 
byl celkem jasný a výhrůžný: 
Mám jít do vězení ve hře, 
kde jsem byl malý pěšák na 
velké šachovnici. Všichni jste 
mi říkali, že před soudem 
nemohu odhalit skutečný 
příběh setkání se zbrojaři ve 
věci dodávek ozbrojených aut 
Pandur. Z hlediska „vyšších 
zájmů“ jsem vás poslechl 

a výsledkem je nepodmíněný 
trest. Neměli jste ani odvahu 
říct něco na mou obhajobu. 
Pokud něco neuděláte pro 
očištění mé pověsti, obnovení 
procesu nebo mou ochranu 
ve vězení, začnu mluvit. A vy 
víte, že mám o čem.

Vezměme si znovu tu 
situaci, která vedla k Dalíkovu 
odsouzení. Podle zaměstnan-
ců rakousko-americké firmy 
Steyr měl přijít na schůzku 
a mluvit o subdodávkách 
na obrněná vozidla Pandur. 
A říct si o úplatek půl mili-
ardy korun. Dalíkova verze 
zní, že byl na schůzku poslán 

(expremiérem Topolánkem?), 
aby dal představitelům 
zbrojovky najevo, že hlavním 
člověkem pro zprostředko-
vání určitých subdodávek je 
slovenský lobbista Výboh. 
Shodou okolností člověk, 
který vždycky stál v blízkosti 
premiéra Fica. Z Dalíkovy 

verze docela hodnověrně 
vyplývá, že na schůzku šel 
jen ukázat prstem na „toho 
správného“. Řekl si přitom 
o úplatek, když seděl v restau-
raci proti cizím lidem, které 
viděl poprvé v životě? Zku-
šenost říká, že světák Dalík, 
který chtěl „být u všeho“, spíš 
vedl silácké řeči.

Faktem je, že transakce se 
subdodávkami se nikdy neu-
skutečnila stejně jako údajný 
úplatek. A možná na celé věci 
nejzajímavější otázka: Proč 
začalo vyšetřování založené 
na tvrzení dvou lidí s mnoha-
letým zpožděním? Nestál za 
tím zájem americké strany 
oslabit určité politické a byz-
nysové skupiny? Jedno je jisté. 
Když vstoupí do politické hry 
armádní zakázky v ceně mili-
ard korun, vždycky to přiláká 
zájmy velkých nadnárodních 
společností. O výsledek tend-
ru se soupeří nejen faktickými 
návrhy, ale i na marketingové 
frontě a na úrovni velvysla-
nectví konkurenčních států.

Když pak na ostře sledo-
vané schůzky, v nichž jde 
o miliardy korun, přijde 
mladý hochštapler točící se 
kolem premiéra, je na výbuch 
zaděláno. Marek Dalík dnes 
říká: Jsem nevinen, peklo jsou 
ti druzí a má v určitém smys-
lu pravdu. Je to však pravda 
člověka, jenž přijal pravidla 
hry  a ta se postavila 
proti němu. 

Autor je komentátorem týdeníku 
Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka

Proč začalo 
vyšetřování založené 
na tvrzení dvou 
lidí s mnohaletým 
zpožděním? Nestál za 
tím zájem americké 
strany oslabit určité 
politické a byznysové 
skupiny? 



 www.e15.cz | 13 |věda

když australští biologové prověřovali údaje z průzkumů okolí Velkého bariérového 
útesu, největšího na světě, nestačili se divit – ve větší hloubce v okolí útesu objevili obří kolonie 
řas druhu halimeda. Ve stínu útesu si dokázaly vybudovat celá pole oválných valů, každý až 
o průměru tří set metrů. Jsou tvořeny mrtvými schránkami řas. Vědci teď zkoumají, jak halimedy 
ovlivnilo oteplování vody, které způsobuje postupné bělení korálů v hloubkách o několik metrů 
výše. „Halimedy si tam vytvořily vlastní životní prostředí, které je rozsáhlejší než Velký korálový 
útes,“ uvedl Mardi McNeil z Queensland University of Technology.

VelKý UTaJeNý úTes
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n Futuristický kon-
cept meziplanetární 
železnice chce na-
značit směr, kterým 
se mají ubírat snahy 
lidstva o kolonizaci 
Marsu a cestování 
sluneční soustavou. 

Energeticky nejnákladnější 
operací z hlediska kosmické 
dopravy je zrychlení a zpo-
malení objektů s vysokou 
hmotností. Pokud tedy chce 
lidstvo ekologicky a ekono-
micky komunikovat a obcho-
dovat se svými vesmírnými 
koloniemi – v první vlně 
patrně s Marsem – bude 
muset vzniknout převratné 
dopravní řešení. A mohl by 
to být meziplanetární vlak, 
který nikdy nezastaví a při 
zhruba jednoprocentní 
rychlosti světla, tedy třech ti-
sících kilometrů za sekundu, 
bude „věčně“ cirkulovat mezi 
planetami.

Navrhuje to kanadský 
designér a inovátor Charles 
Bombardier ve svém koncep-
tu Solar Express. Vymyslel 

soupravu několika propoje-
ných válcových kontejnerů 
o délce padesáti metrů 
upravených pro pobyt lidí 
a přepravu nákladu. 

Počáteční zrychlení by jim 
udělily standardní raketové 
motory, o zbytek tahu by se 
pak postaraly iontové moto-
ry, na jejichž vývoji pracuje 
NASA. Podél trasy „vlaku“ by 

byly rozeseté solární stanice, 
které by prostřednictvím 
laserových paprsků dobíjely 
vysokokapacitní kondenzá-
tory na palubě lodi. Pravi-
delnou dávku zrychlení by 
pak vlak získával při každém 
přiblížení k jedné z planet – 
Zemi či Marsu – prostřednic-
tvím mechanismu zvaného 
gravitační prak.

K lodi by se při každém 
průletu kolem planety 
přiblížila menší dopravní 
plavidla či kapsle s cestují-
cími, nákladem a zásobami. 
Cestující komplex by prý rov-
něž mohl sám v průběhu letu 
vysílat menší těžební roboty 
a moduly, které by sbíraly 
potřebné prvky z planetek 
a komet. „Takto sesbíraná 

vlak do stanice mars

Každý potřebuje k nabuzení 
rozdílné množství kávy. Ale 
proč? Odborníci teď našli 
kód, který určuje individuální 
rychlost trávení kofeinu.

Tým z University of Edin-
burgh objevil v lidské DNA 
variaci zvanou PDSS2. „Lidé 
s jejím četnějším výskytem 
tráví kofein pomaleji, tudíž 
k nabuzení nepotřebují tak 
často pít kávu,“ vysvětlil ge-
netik Nicola Pirastu. Se svými 
kolegy porovnával genetický 
fond 1200 Italů z různých 
částí země. Zjistil tak, že lidé 

vybaveni zmíněnou variací 
pijí v průměru o šálek kávy 
denně méně. Opakování 
výzkumu v Nizozemsku s 1700 
dobrovolníky vedlo ke stej-
nému zjištění, jen rozdíl činil 
necelý šálek kávy. Pirastu to 
vysvětlil tím, že Nizozemci pijí 
kávu ve velkých šálcích, tudíž 
s vyššími dávkami kofeinu 
než Italové, kteří nápoj téměř 
„panákují“. 

„Genetika hraje v každoden-
ním chování velmi význam-
nou úlohu a ovlivňuje životní 
styl jedinců více, než bychom 
si chtěli přiznal,“ dodal Pira-
stu. Vědci ostatně nenarazili 
na vztah kávy a genofondu 
poprvé. Předloni publikovali 
srovnávací studii rychlosti 
metabolismu 120 ti- 
síc dobrovolníků. Odhalili i ně-
kolik genových variant, které 
by mohly ovlivňovat „příjem 
a rychlost zpracování kávy“. 

kafaři to prostě  
mají v genech

meziplanetární surovina by 
mohla být zpracována přímo 
na palubě, třeba led z komet 
by se mohl přeměňovat 
na vodík, tedy palivo,“ sní 
Bombardier v projektu, který 
představil na webu své nezis-
kové organizace ImaginActi-
ve.org. Ta má fungovat jako 
otevřená knihovna inspirace 
pro inženýry a inovátory.

„Solar Express je jen 
nápad. V celém konceptu je 
samozřejmě řada zatím nevy-
řešených technických problé-
mů. Nás by ale zajímalo, zda 
se náhodou nenajde někdo, 
kdo je vyřeší. Jedna z otázek 
třeba zní, jak by se komplexní 
prostředek řídil,“ nastínil 
Bombardier.
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k Měsíci  ����������������  2,5 minuty

k Marsu ����������������������� 37 hodin

k Neptunu  ����������������������18 dnů

jak rychle letěl Voyager 2  

k Neptunu �������������������������12 let

jak dlouho má  

trvat let k Marsu  �������260 dnů

Jak dlouho by  trval  
let se solar expressem

vize. Takto by podle představ designéra Bombardiera mohla vypadat část kosmického vlaku.

Marek  
Schwarzmann

Stranu připravil
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n V soutěži 73. roční-
ku benátského fes-
tivalu se představil 
další ostře sledovaný 
kandidát – novinka 
Denise Villeneuva Pří-
chozí, sci-fi o setkání 
lidí a mimozemšťanů. 

Iva Přivřelová
Od naší spolupracovnice

Snímek, v němž cizí bytosti 
navštíví několik států na 
Zemi a tým vědců musí zjis-
tit proč, patří mezi nejoče- 
kávanější tituly letošního 
benátského festivalu i celého 
předoscarového podzimu. 
A to také díky tomu, že jeho 
příběh obsahuje několik 
tajemství. „Je to snímek 
o lidech, kteří se v okamži-
cích stresu a úzkosti spolu 
učí komunikovat,“ popisoval 
opatrně Příchozí producent 
David Linde. „Sci-fi může 
vypadat různě. Pro nás bylo 
důležité zachovat v něm 
určitou realističnost a emo-
cionální jádro. Zdá se, že 
poptávka po takovém druhu 
sci-fi teď existuje,“ uvedl 
jeho kolega Aaron Ryder 
o filmu, který do českých kin 
dorazí 10. listopadu.

Hlavní postavu citlivé 
lingvistky Louis si zahrála 
Amy Adamsová a kritici jí už 
nyní za to předpovídají další 
nominaci na Oscara. „Scénář 
mě překvapil a dojal. A líbilo 
se mi, že Denis Villeneuve mi 
pak při osobním setkání zdů-
razňoval, že mu jde hlavně 
o příběh ženy,“ vysvětlovala 
herečka, proč part přijala. 
Roli jí nabídl sám režisér. 
„Vždy se filmařů ptám, proč 
chtějí, abych určitou postavu 
hrála zrovna já. Když mi 
odpovědí, že jim jde o to, aby 
byla sympatická, odmítám 
je. Denis si mě vybral proto, 

že chtěl, aby diváci každý 
okamžik pochopili, co Louis 
prožívá,“ prozradila Adam-
sová. „Amy opravdu dokáže 
být velmi výmluvná i beze 
slov,“ souhlasí Ryder. 

Sama herečka svůj um vy-
světlila vhodnou průpravou. 
„Začínala jsem jako taneč-
nice, takže jsem se naučila 

vyjadřovat tělem. Pak jsem 
přešla do muzikálů, kde 
jsem ale dostávala jen role ve 
sboru. Když jsem pak musela 
třeba osmnáct měsíců vy-
stupovat jako křoví v jediné 
show, vymýšlela jsem si pro 
svou postavu různé příběhy 
a snažila se je ukázat pohy-
bem,“ zavzpomínala.

S kanadským režisérem, 
který loni soutěžil v Cannes 
s thrillerem Sicario, je podle 
Adamsové radost natáčet. 
„Je velmi soustředěný, klidný 
a trpělivý,“ chválila na 
tiskovce nepřítomného reži-
séra. „Je přemýšlivý i zábav-
ný, velitel lodi, který nás má 
na dlouhém vodítku,“ dodal 
herec Jeremy Renner. Známý 
představitel drsných rolí je 
prý rád, že si zahrál vědce. 

Novinka kromě dobrých 
herců strhává i svou zvu-
kovou a vizuální složkou. 
Villeneuve, který do Benátek 
za novináři z natáčení jiného 
sci-fi Blade Runner dorazí až 
dnes, si z úspěšného Sicaria 
do nového týmu pozval skla-
datele Jóhanna Jóhannssona. 
Místo mistra kamery Rogera 
Deakinse tentokrát spolu-
pracoval s mladším Bradfor-
dem Youngem, jenž má na 
kontě mimo jiné oceňované 
drama Selma.

Mimozemšťani 
v Benátkách

O filmovém dědictví v době 
digitalizace vypráví doku-
mentární série s názvem 
Arzenal, kterou připravil 
Národní filmový archiv 
(NFA) ve spolupráci 
s odborníky z Čes-
ka i zahraničí. 
Osm půlhodi-
nových doku-
mentů, které 
měly v sobotu 
premiéru 
v archivním 
kině Ponrepo, 
ukazuje, jak se 
filmy natáčely za 
nacismu, ukrývaly 
za socialismu, jak se nyní 
restaurují a digitalizují.

Diváci se mimo jiné 
dozvědí, kdo schovával film 
o Janu Palachovi, jak fungo-
valo natáčení propagandis-
tických terezínských filmů 
nebo jak se digitalizovaly 
Ostře sledované vlaky. Další 
díly cyklu se noří do tajů 
němého filmového hororu 
nebo amatérského filmu. 

Jiné se zase obracejí do bu-
doucnosti a jejich protago-
nisté si kladou otázku, kam 
se vyvine za dalších sto let 

kinematografie, zda bude 
ještě existovat tem-

ný kinosál a film 
promítaný na 

plátno. Filmy 
začne 9. září 
vysílat ČT 
Art.

Své vize 
budoucnos-

ti, analýzy 
současnosti 

i historické vhle-
dy poskytli přední 

domácí filmoví historici, te-
oretici, sociologové a filozo-
fové. Přispěly ale i osobnos-
ti světového formátu jako 
americký filmový historik 
a teoretik David Bordwell, 
rakouský experimentální 
filmař, architekt a muzi-
kant Peter Kubelka, který se 
věnuje experimentálnímu 
filmu, nebo režisér Godfrey 
Reggio. /čtk/

Arzenal dokumentů 
představí minulost 
i budoucnost filmu

Osm 
půlhodinových 

dílů bude od 

9. září
vysílat 
 ČT Art.

Ódy nA RežiséRA. Herci Amy Adamsová a Jeremy Renner byli v Benátkách emisary sci-fi filmu De-
nise Villeneuvea Příchozí. Oba se shodli, že spolupráce s kanadským režisérem byla prostě báječná.
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Surrealismus Václava Zykmunda

Snímky Václava Zykmunda, průkopníka české surrealistic-
ké fotografie, představuje výstava s názvem Alchymie akce. 
Do 3. října potrvá v Galerii Artinbox v Perlové ulici v Praze. 
Zykmundova experimentální tvorba byla v Česku samo-
statně představena jen jednou v roce 1993.

V přírodním divadle v Šárce zazněly Dvě vdovy

Pražské přírodní divadlo v Šárce v sobotu poprvé uvedlo 
komickou operu Bedřicha Smetany Dvě vdovy. V místech 
původního přírodního divadla vystoupili sólisté, orchestr 
a sbor Národního divadla. Vstup byl tradičně zdarma. 
Podle organizátorů představení navštívilo až 17 tisíc lidí.

Divadlo J. K. Tyla zkusí abonmá pro předškoláky

Speciální předplatitelskou řadu pro děti v mateřských 
školách plánuje v pilotním projektu nabídnout plzeňské 
Divadlo J. K. Tyla. Malé děti pozve na prohlídku divadla, 
zapojí je do soutěže a hry, navštíví je ve školce a na závěr je 
pozve na inscenaci vycházející z Mozartovy opery.

Argentinské bienále připomene i Seiferta

Českého básníka a nositele Nobelovy ceny Jaroslava Seiferta 
a argentinského prozaika a novináře Antonia di Benedetta 
připomene letošní česko-argentinské kulturní bienále. Ve 
dnech 21. až 23. září v Praze nabídne semináře, film, výstavu 
i kulturní večer s tancem na pražské Náplavce. /čtk/

Krátce

Je to film o lidech, 
kteří se v okamžicích 
stresu a úzkosti učí 
spolu komunikovat.
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FRAnCOUZsKÁ KAnOnÁdA. V zahradách Trojského zámku se uskutečnil  
13. ročník největšího amatérského turnaje v pétanque v České republice. Typicky 
francouzský sport si na pozvání Francouzsko-české obchodní komory přišlo zahrát 
na 300 účastníků. Své umění předvedl trojnásobný mistr světa v pétanque Eric 
Sirot z Francie (na snímku vlevo s českým mistrem světa v běhu na lyžích Marti-
nem Koukalem). Během turnaje hodí průměrně každý hráč třičtvrtěkilovou koulí 
120krát. Při 88 tříčlenných týmech se za jedno odpoledne sneslo na Troju 20 až 
24 tun ocelových koulí na pétanque. „Turnaj v pétanque FČOK každý rok přiláká 
nejen stovky zájemců o francouzskou kulturu a gastronomii. Zajímavou příleži-
tostí je také pro ty, kteří hledají nové cesty navazování kontaktů ve francouzské 
obchodní komunitě. Nejen na golfu můžete potkat nové obchodní partnery,“ uvedl 
ředitel Francouzsko-české obchodní komory Jaroslav Hubata-Vacek. Na turnaji se 
také představila obecně prospěšná společnost SIRIRI, která podporuje obyvatele 
Středoafrické republiky na cestě k soběstačnosti a rozvoj vzdělávání.

nOVé CeRTiFiKÁTy. V rámci Země živitelky se v Pivovarské zahradě českobudějovic-
kého výstaviště konalo tradiční slavnostní předávání certifikátů Klasa. Z rukou před-
sedy Senátu Milana Štěcha, ministra zemědělství Mariana Jurečky a ředitele Státního 
zemědělského intervenčního fondu Martina Šebestyána převzalo ocenění celkem devět 
producentů. Na snímku přebírá certifikát pro dva pekařské produkty zástupce společ-
nosti BEAS. V současné době je značkou Klasa označeno 1062 výrobků od 219 výrobců.

Zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz Fo
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6 zkušených investorů 
vám poradí

Co s prachama
6. 10. 2016 | TOP HOTEL Praha

Víte, jak nejlépe 
investovat své peníze?

Evžen Korec
Zakladatel a generální
 ředitel EKOSPOL a.s.

Pavel Kupka 
Spoluzakladatel

GoldenGate CZ a.s.

Petr Novotný
Zakladatel a šéfredaktor finančního 

portálu Investičníweb.cz

Vladimír Železný
Zakladatel TV Nova, vinařství a největší 

soukromý sběratel umění v ČR

Aleš Michl
Spolumajitel investičního 

fondu QUANT

Martin Valach
Generální ředitel společnosti 

Swiss Life Select ČR

Konference, jaká
tady ještě nebyla

www.cosprachama.cz

4 990 Kč
do 30. 9. 2016

5 990 Kč
do 6. 10 .2016

CEna VstuPEnKy

257452/49� inzerce
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muslimsKý pOhřEb vůdCE. První 
prezident nezávislého Uzbekistánu Islam 
Karimov byl v sobotu pochován na hřbitově 
v rodném Samarkandu. Pohřeb se uskuteč-
nil podle muslimských zvyků. Na náměstí 
Registan před jednou z největších středo-
asijských mešit se jej zúčastnilo několik 
tisíc věřících, ženy byly z obřadu vyloučeny. 
Uzbecká vláda v oficiálním prohlášení oce-
nila zesnulého autoritářského vládce jako 
vynikajícího státníka, který dosáhl „doma 
i v cizině uznání svou hluboce promyšlenou 
strategií budování demokratického státu 
s občanskou společností a tržní ekonomi-
kou“. Karimov byl přitom z mnoha stran 
kritizován za nemilosrdné potlačování jaké-
hokoli disentu. „Byl znám svou výbušností 
i sklonem ke krutosti. Jeho vojáci postříleli 
stovky neozbrojených demonstrantů 
během povstání v roce 2005, věznil tisíce 
politických odpůrců,“ píše agentura AP. 
Odchod vůdce, který si nevybral žádné-
ho jednoznačného následníka, provází 
nejistota. „Po smrti Islama Karimova může 
v Uzbekistánu začít dosti nebezpečné 
období nepředvídatelnosti a chaosu,“ 
varuje předseda zahraničního výboru ruské 
sněmovny Alexej Puškov. Obdobně hovoří 
i řada dalších znalců poměrů a komentáto-
rů v médiích. Karimov vládl středoasijské 
zemi více než čtvrt století. Podle lékařské 
zprávy zemřel po mozkové mrtvici v pátek 
ve věku 78 let. /čtk/
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